
P R E D S E D N Í C T V U  
Z B O R U  P O V E R E N Í K O V

Bratislava dňa 3. februára 1948

Dňa 9. septembra 1947 pri rozprave o umiestnení 
učňovského školstva v Bratislave a Košiciach uznie
sol sa Zbor povereníkov „požiadať pána povereníka 
pôdohospodárstva a pozemkovej reformy, aby sa 
urýchlene postaral o premiestnenie Vyššej hospodár
skej školy z Košíc na iné miesto“. (Int. pod číslom 
14564/47). Pretože povereník pôdohospodárstva a po
zemkovej reformy tejto žiadosti nevyhovel, ba podlá 
správy Rektorátu Vysokej školy polnohospodárskeho 
a lesníckeho inžinierstva v Košiciach z úradu Pove
reníctva pôdohospodárstva a pozemkovej reformy vy
šli inštrukcie, aby sa z Košíc Vyššia hospodárska 
škola neprekladala, Zbor povereníkov dňa 6. decem
bra 1947 pri bode 6. svojho programu „vzal na vedo
mie, že pán povereník pôdohospodárstva a pozemko
vej reformy zvolá poradu o preložení Vyššej školy 
hospodárskej z K ošíc do niektorého iného východo
slovenského mesta, aby mohlo byť splnené uznesenie 
Zboru povereníkov z 9. septembra 1947“.

Hoci od prvého uznesenia uplynulo 5 mesiacov a 
od druhého 2 mesiace, neuskutočňujú sa nijaké opa
trenia, ktoré by umožnili konsolidovanie školských 
pomerov v Košiciach. Premiestnenie Vyššej hospodár
skej školy z Košíc je preto dôležité, aby konečne 
riadne mohla vykonávať všetky svoje práce Vysoká 
škola poľnohospodárskeho a lesníckeho inžinierstva. 
Dokým táto vysoká škola nebude mať zaistené všetky 
podmienky pre svoju činnosť, nemôže školská sprá
va prikročiť k uskutočneniu svojho plánu založiť 
v Košiciach ďalšie druhy vysokých škôl. Tak záujem 
slovenského vysokého školstva ako aj rozvoj Košíc 
vyžaduje si realizovanie plánov Povereníctva školstva 
a osvety, čo je však nie možné, keď štátna správa 
vo všetkých svojich zložkách nevychádza v ústrety
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školskej správe, ba neuskutočňuje ani uznesenia Zbo
ru povereníkov.

Návrh nového uznesenia nepripojujem, pretože sa 
chcem vyhnúť tomu, aby Zbor povereníkov bol opä
tovne blamovaný nejakým jednomyseľným uznese
ním, ktoré sa neuskutoční. Prosím len, aby o stave 
veci bol Zbor povereníkov informovaný.

Povereník: 
L. Novomeský

Ostré formulácie povereníka školstva zrejme inšpiroval 
list rektora VSPLI v Košiciach J. M. Novackého z 30.1. 
1948, ktorý na štyroch stranách informuje o ťažkých 
podmienkach novej vysokej školy (o VSPLI pozri v I. 
zv.) a končí sa hrozbou: ak povereníctvo poľnohospodár
stva do 14. II. neoznámi rektorátu VSPLI preloženie VHS 
z Košíc — ani jeden profesor si nebude plniť funkciu 
a v letnom semestri sa nebude prednášať.

V letnom semestri sa na VSPLI prednášalo napriek to
mu, že príslušné miesta nevysťahovali VHŠ z Košíc do 
iného mesta. Dokazuje to povereníkova inštrukcia pred
nostovi prezídia PSO R. Klačkovi 21. VII. 1948:

„Súhlasím s tým, aby na majetok premonštrátov v Ja- 
sove bola uvalená vnútená správa, ako to navrhujete 
v priloženom spise a aby správu túto prakticky vyko
návala Vyššia škola hospodárska, t. č. v Košiciach, ktorá 
do jasovského zámku bude premiestnená. Odporúčam ta
kýto postup: Treba si obzrieť zámok v Jasove. či môže 
byt ihneď použitý pre účely Vyššej hospodárskej školy 
v Košiciach. Ak áno, alebo ak len drobné adaptačné 
práce budú potrebné, odporúčam súčasne s uvalením 
vnútenej správy prevziať ihneď aj prakticky správu ma
jetku, t. j. aby súčasne s doručením tohto dekrétu ujal 
sa správy majetku zodpovedný náš zástupca, ktorý vzá
pätí — v niekoľkých hodinách — uskutočnil by aj pre
sťahovanie Vyššej školy hospodárskej z Košíc do Jasova. 
Ide mi prosto o to, aby sme nezačali jednu papierovú 
vojnu, ktorá nás bude užierať, zbytočne dlho zamestná
vať, dávať podnet k rozličným intervenciám a pod. Skrát
ka a dobre, krátkou cestou treba uskutočniť tento plán, 
aby, aj keď budú intervencie, nezdržiavali uskutočnenie 
nášho predsavzatia.“
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